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REKATOLIZACIJA
ALI RECIVILIZACIJA?

Poslanci iz zamejstva in izseljenstva?

ALOJZ REBULA

Novi Ëasi prinaπajo nove besede ali

oæivljajo stare. Takπna oæivljena beseda

je pri nas rekatolizacija. NekoË je pome-

nila skupnost pobud, s katerimi je

katoliπka Cerkev skuπala pridobiti nazaj

obmoËja, za katera jo je bil oropal

Lutrov upor. V novem pomenu, ki ga

dajejo tej besedi Cerkvi nenaklonjeni

krogi, pa naj bi rekatolizacija teæila za

tem, da bi Cerkev spet pridobila, kar ji

je odvzel komunistiËni reæim.

Zanimivo je, da beseda vsaj po

mojem vtisu ne meri toliko na povrnitev

cerkvenega gmotnega premoæenja, od

stavb do zemljiπË in gozdov, kolikor na

vrnitev druæbenega poloæaja Cerkve,

njene druæbene vloge in vpliva, To

besedo sem namreË sliπal iz

kulturniπkih ust.

Zato se ne bi ustavil ob prvem, tako

rekoË materialnem vidiku domnevne

rekatolizacije, glede katerega si sami

Ëlani Cerkve niso nujno edini.

Pomudil bi se ob oni drugi, recimo

duhovni rekatolizaciji, ki naj bi teæila za

tem, da bi Cerkvi dala veËjo, Ëe æe ne

odloËilno vlogo v slovenski druæbi.

Recimo rekatolizacija kot teænja Cer-

kve, da skuπa ohraniti in utrditi med

Slovenci vero, ki daje Ëloveπki usodi

neko sreËno veËno projekcijo, in s tem

zavarovati slovenskega Ëloveka pred

temo sodobnega nihilizma.

Recimo rekatolizacija kot teænja Cer-

kve, da skuπa Ëim bolj uveljaviti v

slovenskem prostoru etiko, temeljeËo

na desetih boæjih zapovedih in na

evangeljskem prvenstvu resnice in lju-

bezni.

Konkretno recimo rekatolizacija kot

njena teænja, da dá mlademu Ëloveku

neko humanistiËno duhovno usmerjen-

ost, da zagovarja (tudi v prid otrok in

druæbenega ozraËja) trajnost zakonske

zveze, da v istospolnem razmerju vidi

to, kar vidi v njem naravni Ëut, da v

skladu z istim naravnim Ëloveπkim Ëu-

tom zagovarja Ëloveπko æivljenje od

njegovega zaËetka do njegovega konca,

da s pomoËjo Karitas lajπa domaËo in

tujo bedo.

Recimo rekatolizacija kot njena

slomπkovska, jegliËevska in rodetovska

teænja, da se po polstoletnem podcenje-

vanju narodnega dejavnika ohrani in

oæivi identiteta slovenskega naroda, in

to tudi onkraj dræavnih meja.

Recimo rekatolizacija kot njena zah-

teva, naj bi bil slovenski πtudent, sin

naroda, ki dolguje krπËanstvu svoj ob-

stoj, æe zaradi neokrnjenosti svojega

kulturnega obzorja informiran o

krπËanski civilizaciji in kulturi.

Recimo rekatolizacija kot teænja Cer-

kve, naj se slovenska druæba po straho-

tah stalinistiËne revolucije, udbovskega

nasilja in idejnega enoumja usmeri v

nov demokratiËni etos evropskega Ëlo-

veka.

Ali ne bi po vsem tem naπtevanju

mogli sklepati, da gre v teh primerih

bolj kot za rekatolizacijo za rehumani-

zacijo? Ali, Ëe se spomnimo na vse, kar

je bilo barbarskega v komunizmu, krat-

ko malo za recivilizacijo?

(Po Druæini)

Koalicija se dogovarja
o privatizaciji

Predloga za dokonËanje lastninjenja Zavarovalnice Triglav in za
umik dræave iz aktivnega lastniπkega upravljanja v podjetjih predstav-
ljata ustrezno podlago za zaËetek formalnih privatizacijskih postop-
kov, je na seji ocenil gospodarski kolegij predsednika vlade Janeza
Janπe.

Ta je v ponedeljek, 8. maja obravnaval zadnja dva predloga
privatizacije pomembnejπih podjetij v dræavni lasti, ki so jih pripra-
vile konec lanskega leta ustanovljene svetovalne skupine.

»lani gospodarskega kolegija so obravnavali priporoËili dveh od
πestih skupin, in sicer skupine za dokonËanje lastninjenja Zavaroval-
nice Triglav ter skupine za pripravo koncepta in Ëasovnega naËrta za
pregleden in postopen umik Kapitalske druæbe in Slovenske
odπkodninske druæbe iz aktivnega lastniπkega upravljanja v podjetjih
ter za njuno preoblikovanje v portfeljske naloæbenike.

Kot je povedal vladni tiskovni predstavnik Valentin Hajdinjak,
namen sestanka ni bil sprejem zakljuËkov oziroma potrditev predla-
ganih modelov privatizacije, temveË je πlo za prvo obravnavo
predlogov, preden bo vlada zaËela formalni postopek za potrditev
konceptov privatizacije.

S priporoËili ostalih svetovalnih skupin, ki so se ukvarjale s
privatizacijami Nove Ljubljanske banke, Nove Kreditne banke Mari-
bor, Telekoma Slovenije in elektroenergetskih druæb, se je gospodar-
ski kolegij predsednika vlade seznanil konec januarja.

Vsa priporoËila so do obravnave na vladi zaupna. Æe isti dan
popoldne pa je o privatizaciji druæb v dræavni lasti razpravljal tudi
vrh koalicije.

Privatizacijski postopki bodo stekli v skladu z delovnim program-
om vlade oziroma Ëasovnico, ki jo je predlagala svetovalna skupina
za umik obeh paradræavnih skladov iz gospodarstva, so po koncu
kolegija sporoËili iz kabineta predsednika vlade.

Zavezo o umiku dræave iz gospodarstva so vladne stranke zapisale
v koalicijski pogodbi, vsebuje pa jo tudi okvir gospodarskih in
socialnih reform, ki ga je lansko jesen sprejela vlada.

Kasneje se bo premier sestal πe s podpisniki sporazuma Partnerst-
vo za razvoj, po koncu katerega bo predvidoma podal tudi izjavo za
medije.

V poslanski skupini Nove Slovenije pred-
lagajo, da bi imeli Slovenci iz zamejstva in
izseljenstva v dræavnem zboru vsak po dva
poslanca, torej skupno πtiri. Kot je pojasnil
poslanec NSi Anton Kokalj, je poslanska
skupina izvrπilnemu odboru NSi v presojo
predloæila predlog za spremembo 5. in 80.
Ëlena ustave in dodatek novega 63a. Ëlena
ustave v zvezi s Slovenci s slovenskim
dræavljanstvom in stalnim prebivaliπËem v
tujini ter Slovenci v zamejstvu.

V skladu z nedavno sprejetim zakonom
o Slovencih zunaj meja namreË pogreπajo
ustavno podlago za Slovence s slovenskim
dræavljanstvom in stalnim prebivaliπËem v
tujini. Zato predlagajo spremembo 5. Ëlena
ustave tako, da bi bili v njem navedeni tudi
slednji ob Slovencih brez slovenskega
dræavljanstva, ki so æe navedeni v tem Ëlenu
in na osnovi katerega jim pripadajo doloËe-
ne pravice.

Predlagajo tudi nov 63a. Ëlen, ki bo
govoril o tem, da se posebne pravice skup-
nosti Slovencev v zamejstvu in po svetu, ki
imajo slovensko dræavljanstvo, zagotavljajo
z neposredno zastopanostjo v DZ. Kot je
pojasnil Kokalj, je po oceni njihove

poslanske skupine to
logiËno nadaljevanje
zbliæevanja in sodelo-
vanja med matiËno
dræavo in velikim πte-
vilom Slovencev, ki
æivijo po svetu.

Poslanska skupina
NSi predlaga tudi, da
se prvi odstavek 80.
Ëlena ustave spremeni
tako, da se glasi ,,DZ
sestavljajo poslanci
dræavljanov Slovenije
in πteje 94 poslan-
cev”. Drugi odstavek,
ki govori o poslancih
madæarske in italijanske skupnosti, pa bi se
dopolnil tako, da bi navajal, da se v DZ
izvolita tudi ,,po dva poslanca skupnosti
Slovencev v zamejstvu in po dva poslanca
skupnosti Slovencev po svetu”.

Kokalj je pojasnil, da gre za predlog, ki ga
je moË πe izboljπati in dopolniti, tudi glede
πtevila poslancev, saj v tujini po ocenah æivi
kar pol milijona Slovencev. »e bo predlog
izvrπilni odbor stranke podprl, ga bodo nasl-

ovili na ostale
poslanske skupine in
skuπali pridobiti pod-
poro zanj. Vodja
poslanske skupine
Alojz Sok je ob tem
ocenil, da bo ta
postopek dolg, tudi
zato, ker je za spre-
membo ustave
potrebna podpora 60
poslancev, menil pa
je, da je treba nekaj
narediti, da bodo tudi
Slovenci v tujini do-
bili svoje predstavni-
ke v DZ, saj v tujini

ostaja velik del narodovega telesa, medtem
ko je v matici nataliteta ena πibkih toËk.

Sok je ob tem pojasnil, da je sprememba
ustave osnova, ki bo omogoËila tudi spre-
membo volilne zakonodaje, ki bi bila
potrebna za poenostavitev udeleæbo omen-
jenih Slovencev na volitvah, pa tudi omo-
goËila njihovo kandidaturo. Doslej so se
namreË bili Slovenci v tujini deleæni vrste
birokratskih ovir.

Poslanca Alojz Sok in Anton Kokalj sta
na novinarski konferenci predstavila

predlog sprememb ustave.
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Deæelni glavar na avstrijskem Koroπkem Joerg Haider se je
izrekel proti tako imenovanemu Karnerjevemu predlogu kot osnutku
za uredbo o dvojeziËni topografiji. V skladu s tem predlogom naj bi
na avstrijskem Koroπkem do leta 2010 bilo 158 krajev z dvojeziËni-
mi krajevnimi tablami. Kot je dejal Haider na novinarski konferenci
v Celovcu, sam izhaja iz tega, da bo staliπËe koroπke deæelne vlade
do takega predloga ,,negativno”. Haider je obenem tudi zatrdil, da
Ëlani avstrijske vlade iz vrst njegovega Zavezniπtva za prihodnost
Avstrije (BZOe) prav gotovo ne bodo pripravljeni podpreti reπitve, ki
bi vkljuËevala sporno ureditev z desetimi odstotki. Glede tega je
koroπki deæelni glavar opozoril, da avstrijski kancler Wolfgang
Schuessel za ureditev vpraπanja dvojeziËnih krajevnih tabel na
avstrijskem Koroπkem potrebuje soglasje BZOe v vladi.

Avstrijski kancler Schuessel je napovedal, da bo v prihodnjih
dneh pripravil osnutek uredbe za dvojeziËno topografijo na avstrij-
skem Koroπkem. Po priËakovanjih politiËnih opazovalcev bi
Schuessel za osnovo za pripravo osnutka utegnil vzeti tako
imenovani Karnerjev kompromisni predlog z lanske konference o
konsenzu.

Avstrijski zgodovinar Stefan Karner je tedaj skupaj s predsedniki
Zveze slovenskih organizacij (ZSO) Marjanom Sturmom, Skupnosti
koroπkih Slovencev (SKS) Bernardom Sadovnikom ter koroπkega
Heimatdiensta (KHD) Josefom Feldnerjem pripravil predlog, v
skladu s katerim naj bi do leta 2010 dvojeziËne krajevne table na
avstrijskem Koroπkem postavili v skupno 158 krajih. Poleg tega naj
bi pripravili spremne ukrepe za ,,poglobitev medsebojnega zau-
panja,” po letu 2010 pa bi v skladu s tem predlogom na zahtevo
doloËenega deleæa prebivalstva razpravljali o postavitvi dvojeziË-
nih krajevnih tabel v dodatnih krajih.

V BRUSLJU

Haider je o politiki do slovenske manjπine na avstrijskem
Koroπkem, πe posebej pa o ,,aktualnem razvoju vpraπanja koroπkih
krajevnih tabel na evropski ravni” spregovoril tudi na novinarski
konferenci v Bruslju.

Glavarjev obisk je mogoËe razumeti predvsem kot odziv na
odloËitev Narodnega sveta koroπkih Slovencev (NSKS), ki se je lotil
sistematiËnega obveπËanja predstavnikov EU o poloæaju slovenske

Haider se brani

manjπine na avstrijskem Koroπkem in proble-
ma dvojeziËnih tabel.

Problem dvojeziËnih tabel je sproæil tudi
napetosti med Slovenijo in Avstrijo. Zunanji
minister Dimitrij Rupel je aprila na pogovor
tako povabil avstrijskega veleposlanika v Slo-
veniji Valentina Inzka ter ga opozoril, da je
Avstrija kot Ëlanica EU in zaπËitnica pravic
slovenske manjπine, ki izhajajo iz mednarod-
nih pogodb, vkljuËno z Avstrijsko dræavno
pogodbo, upraviËena in dolæna varovati prav-
no veljavne in dogovorjene evropske standar-
de. Menil je tudi, da bi problem lahko postal
πirπe mednarodno vpraπanje.
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IZ ÆIVLJENJA V ARGENTINI
TONE MIZERIT

Priprave za razglasitev novome πke πkofije

Pretekli teden je zunan-
ja politika zavzemala prvo
mesto v zanimanju vlade in
obËinstva. Ta smer bo πe v
nadalje veljavna, saj ima
dræava kar nekaj teæav on-
stran meja.

Zborovanje v Gualegu-
aychú. V petek, 5. maja se
je zbrala v provinci Entre
Rios, v majhnem obmej-
nem mestu Gualeguaychú
skoraj ,,vsa Argentina”.
SreËanje so organizirali
vladni politiËni strategi.
Predsednik dræave potrebu-
je javnih nastopov, ker se
bliæajo volilni Ëasi. Za ni-
kogar ni skrivnost, da Kir-
chner z enim oËesom gleda
na sedanje probleme, z
drugim pa na moænost po-
novne predsedniπke dobe,
ki mu jo ustava dopuπËa.
Zato je bilo vaæno, da so
bili prisotni ne le vladni
funkcionarji, temveË πiroko
obzorje osebnosti. Bili so
tam peronistiËni guvernerji
in æupani, pa tudi predstav-
niki opozicije in nevladnih
ustanov. ,,Nikogar ni manj-
kalo” bi lahko rekli, saj so
bile tam celo Matere maj-
skega trga in priljubljeni
Juan Carlos Blumberg. Ne-
kateri so πli iz prepriËanja,
drugi za skledo leËe. Kirch-
ner pa je napeljal vodo na
svoj mlin z jasno trditvijo,
da je zaveda papirnic ,,bor-
ba vse Argentine”.

Nerazumljiv spor . Prav-
zaprav je teæko razumeti
vso to zagnanost in po-
manjkanje diplomacije na
enem in drugem bregu. S
strani Urugvaja bi bilo naj-
bolj enostavno, da bi od
zaËetka na podlagi pogod-
be iz leta 1975 dal soude-
leæbo Argentini, ali pa vsaj
potem pristal na nepristran-
ske πtudije moænosti
okuæenja okolja. Kar se pa
Argentine tiËe je vse pohva-
le vredno, kako skrbi za
okolje. Pri tem pa ne bi
smela pozabiti, kaj se doga-
ja z reko de la Plata, ki jo
od Rosaria in Campane na-
prej zastrupljajo πtevilne in-
dustrije vseh vrst, tako da
na viπini Buenos Airesa ni
veË ,,umora” reke temveË
le πe ,,oneËaπËenje trupla”.
Da ne govorimo o Riachue-
lu, ki ni veË reka ampak le
πe gnojni kanal vseh moæ-
nih strupov, ki na svojem
obmoËju povzroËa celo
neπtete smrtne ærtve
predvsem otrok, kakor smo
lahko brali v teh dneh.

Bo spregovorila diplo-
macija? Argentina je vloæila
toæbo na mednarodnem
sodiπËu v Haagu. Seveda je
postopek poËasen in uspeh
dvomljiv. Medtem pa si je
Kirchner privoπËil πe privi-
legij, da je zavrnil posredo-
valno akcijo, ki jo je ponu-
dil glavni tajnik Zdruæenih
narodov Kofi Annan. Prav
tako ni bilo nobenega urad-
nega koraka, nobene konk-
retne vladne proπnje, naj
Cerkev na obeh bregovih
reke Uruguay pripomore k
dialogu, potem ko je Kirch-
ner v javnem nastopu naka-
zal to moænost. Vladi prija
ta konflikt na reËni meji? Ji

sluæi, da se pozornost jav-
nosti obraËa v to smer,
medtem ko stopajo v ozad-
je drugi domaËi problemi?

Zima se bliæa. Argentina
ne bi smela imeti energets-
kih problemov. Ima kar za-
dovoljivo πtevilo petrolej-
skih leæiπË, neizËrpna vo-
dovja, zelo je napredna
tudi na jedrnem podroËju,
kjer obvlada lastno tehno-
logijo. Vendar ima hude
teæave. Se spomnite, ko je
Menem privatiziral energet-
sko podroËje in so govorili,
da je konec vseh teæav? Pa
jih ni. Vzrok je enostaven:
privatizirana podjetja niso
izvedla potrebnih investicij
in nihËe jih ni kontroliral.
Pa so preπle vlade in
predsedniki: Menem, De la
Rua, Duhalde, Kirchner.
Sedaj se bliæa zima, pa
uvaæamo goriva iz Venezu-
ele, plin pa iz Bolivije. Da
je mera teæav polna, je novi
predsednik Evo Morales v
Boliviji privatiziral energet-
sko podroËje. Zagotovil je
normalno dobavo plina; a
po kakπni ceni? Ko je leta
2004 Argentina prviË kupi-
la plin Boliviji, je plaËala
,,solidarno” ceno 1,6 dolar-
jev za milijon enote BTU.
Æe naslednje leto se je cena
dvignila na 2,4 dolarje, ko
pa je nastopil Morales na
3,20. Sedaj bolivijski
predsednik zahteva ceno 5
dolarjev. Realna vrednost
plina je med 4 in 4,5 dolar-
jev. Kako naj dræava ohrani
isto notranjo ceno, Ëe zu-
nanja raste v takem soraz-
merju? S petrolejem je isti
problem. Argentina ga πe
izvaæa, a Ëe ne bo novih
investicij, bo æe leta 2009
doma porabila vso proizv-
odnjo. Vemo pa, da investi-
cije pridejo, Ëe je dræava
predvidljiva, dobiËek zago-
tovljen in moænosti dolgo-
roËne. Je naπa dræava taka?

Bratje niso zdruæeni ...
Na fotografiji so se vsi
nasmejani dræali za roke, a
za kulisami slika ni bila
ista. ©tirje ,,bratski” leviËar-
ski predsedniki so se sreËali
v Ëetrtek 4. maja v Puerto
Iguazú. Brazilija, Argentina,
Bolivija in Venezuela so is-
kale skupni imenik v krizi,
ki prizadeva juæno Ameri-
ko. Glavni problem je ener-
getski spriËo æe prej omenj-
ene bolivijske privatizacije.
Brazilija bo zaradi nje naj-
bolj prizadeta, glede cen
plina in ostalih goriv, pa
tudi ker je prizadeta njena
petrolejska druæba Petrob-
ras. KonËno tako Lula kot
Kirchner spoznavata, da
Chavez ni tako nedolæna
figura, in da se poæviæga na
bratstvo in edinost, kadar
gre za njegove osebne inte-
rese. NaËrt bolivijske priva-
tizacije je kar preveË podo-
ben onemu, ki ga je Cha-
vez izpeljal v Venezueli.
Na tem sreËanju pa ni bilo
paragvajskega predsednika,
medtem, ko se je urugvajski
Tabaré Vázquez istoËasno
pogovarjal s severnoameri-
πkim predsednikom Bus-
hom. Nekaj πkriplje juæno
od Velike reke.

Na Kapitlju v Novem mestu se je
na prvi seji sestal pripravljalni odbor
za razglasitev nove πkofije in umesti-
tev prvega novomeπkega πkofa Andre-
ja Glavana. V devetËlanskem odboru
so se pogovorili o pripravah in poteku
slovesnosti v soboto, 10. junija, med
katero bo razglaπena nova πkofija in
umeπËen njen prvi πkof.

Po vseh æupnijah bo potekala du-
hovna priprava v obliki posebne trid-
nevnice, med katero bodo verniki
molili za boæji blagoslov novi πkofiji
in se seznanili z njenim duhovnim
pomenom. Tudi na dan same razgla-
sitve bo v kapiteljski, po novem stolni
cerkvi posebna ura molitve za duhov-
ne poklice v novi πkofiji.

Na slovesnost bodo povabljeni vsi
slovenski πkofje in πkofje sosednih
πkofij. Osebno bodo povabljeni tudi
vsi duhovniki, ki sedaj delujejo v novi

S pomladjo pridejo toplejπi dnevi,
predvsem pa sveæa, zelena barva. Na
travnike, na gozdnata poboËja hribov.

Vedno isti pojav — a se nam
zaradi naπega priËakovanja zdi vedno
nov, vedno drugaËen.

Z zelenjem pridejo na dan vr-
tiËkarji. Tisti, ki so vso zimo veËino-
ma preædeli za peËjo (Ëe jo πe imajo),
vsekakor pa v toplih sobah, in ki
komaj Ëakajo, da se sonce ogreje in
jih ogreje.

Vsaka flika zemlje je dobra. »e je
pri hiπi, bo zelenjavni vrt imel pred-
nost pred travico s posajenimi roæa-
mi. »e æivi v stanovanju in nima
vrtiËka ob njem, si marsikdo pribori
pravico do svoje parcelice na kakem
skupnem prostoru, ki ga dræava, obËi-
na, æeleznica ali podjetje πe ni
vkljuËilo v svoj pridobitniπki sistem.

V obdelavo vrtiËka vsak vloæi toli-
ko Ëasa, kolikor ga lahko: penzionisti
veË (ali vsega), drugi manj. Vsi se
zavedajo, da zaradi pridelka ne bodo
postali milijonarji ali ne bodo prihra-
nili milijonskih vsot. Zavedajo pa se
neËesa drugega: da je vrtiËkarstvo
boljπe od lekarniπkih zdravil, da je
vrtiËkarstvo zdrav naËin æivljenja. Da
si bodo na ta naËin prezraËili moæga-
ne, se ,,zluftali”, kar bo brez dvoma
blagodejno vplivalo na zdravje —
duπevno in telesno.

Æe pred zaËetkom toplejπe sezone
je ponekod videti zemljo lepo zrahlja-
no, urejeno in zdrobljeno, pripravljeno,
da sprejme seme za novo letino. Ven-
dar je moderni Ëas prinesel svoje
novosti. Prej je marsikdo pustil, da je
rastlina vzcvetela, obrodila sad, da je
spravil semena za naslednje leto. Po-

V pogovoru za majsko πtevilko OgnjiπËa je kardinal
Franc Rode med drugim govoril o svojem odnosu do
pokojnega papeæa Janeza Pavla II. in njegovega nasledni-
ka, ki ga je nedavno imenoval za kardinala. Kot je
namignil, ga Benedikt XVI. ceni in ima z njim ,,naËrte”
glede sodelovanja v prihodnosti.

Po kardinalovih besedah se s papeæem ,,ujameta” v
istem pogledu na Cerkev in na stanje v njej ter v pogledu
na vpraπanja sodobnega sveta. Kot pravi Rode, je papeæeva
dræa profesorska, globoka in tehtna in hkrati preprosta in
razumljiva. ,,To je njegova odlika in zato ga ljudje
posluπajo,” pravi.

Kardinal Rode je v pogovoru med drugim pozval
odgovorne v slovenski Cerkvi, da morajo vedno imeti ljudi
v osrednjih uradih katoliπke Cerkve. ,,Ne vidim razloga,
zakaj naπi πkofje ne bi poπiljali duhovnikov, ki so za to

πkofiji, duhovniki, ki so rojeni v novi
πkofiji, redovni predstojniki in pred-
stojnice ter πe nekateri drugi. Posebej
bodo povabljeni tudi verniki nove
πkofije, da se v Ëim veËjem πtevilu
udeleæijo slovesnosti. Prav tako bodo
osebno povabljeni vsi æupani s tega
obmoËja ter drugi vidnejπi predstavni-
ki politiËnega, gospodarskega in kul-
turnega æivljenja, piπe v sporoËilu.

Ker je cerkev na Kapitlju za takπno
mnoæico veliko premajhna, bodo or-
ganizatorji slovesnost v cerkvi s sliko
in z zvokom prenaπali tudi na prostor
zunaj cerkve. Vsi bodo dobili tudi
programske knjiæice, da bodo laæje
sodelovali pri slovesnosti. Ob sprem-
ljavi orkestra bo pel pevski zbor org-
larske πole pod vodstvom M. Makov-
ca. Po konËani slovesni maπi bodo
organizatorji s pomoËjo dolenjskih
vinogradnikov in aktivov kmeËkih

æena pripravili pogostitev in prijatelj-
sko druæenje za vse, ki se bodo
udeleæili slovesnosti.

Pogovori teËejo tudi o skrbi za
promet in parkiriπËa za vse, ki bodo
priπli z avtomobili in avtobusi. Priprave
na zgodovinski dogodek so v teku tudi
na drugih podroËjih, pojasnjuje zaËasni
tiskovni predstavnik Janez Gril. Potreb-
na je registracija nove πkofije, davËna
πtevilka, uradni naziv, grb, tekoËi raËun
in podobne formalnosti. Potrebni so
tudi nekateri gradbeni posegi in pro-
storske preureditve v sedanji proπtiji, da
se bo delovanje nove πkofije lahko
kmalu zaËelo. Temu bodo sledile tudi
nekatere kadrovske spremembe.

Kot je znano, je Novo mesto geo-
metriËno srediπËe nove πkofije. V njej
deluje 80 duhovnikov, njihova pov-
preËna starost pa je 57 let. V novi
πkofiji je 72 æupnij v πestih dekanijah.

Ali ne bi tudi vi…?

VTISI IZ SLOVENIJE

manjkanje Ëasa
ali opeπanje ali
kaka druga
okoliπËina pa je
marsikoga prisili-
la, da je nekoliko
spremenil svojo
p r i d e l o v a l n o
dejavnost. Vse
veË je takih, ki
prepustijo skrb za
dobra semena se-
menarnam, kjer
jih sami posejejo
v tople grede,
kontrolirajo æuæel-
ke in bolezni in
vzgojijo sadike, ki
potem krasijo ze-
lenjavne vrtiËke
po mestih, vaseh in naseljih. Vsak Ëas
paË prinese svoje.

Tudi doma smo pripravili vrtiËek, ki
pa ni tako zgledno in perfektno priprav-
ljen, da bi vam ga pokazal na sliki. Je
pa odliËno izpolnil nalogo naravnega
zdravnika in psihologa, saj smo se med
pripravljanjem marsikaj pogovorili, uæi-
vali na sveæem zraku in pregibali kosti
in miπice, da nam ne bo treba bildati*
telesa po kakih zaprtih telovadnicah,
kjer bi se sami ali pa pod vodstvom
,,valpta” muËili in potili.

Kaj pa vi? Ali ne bi poskusili kaj
takega? Saj ni treba dosti, morda le
kak kvadraten meter, ali toliko, da
lahko posejete ali posadite nekaj se-
men solate, kumarice, paradiænika ali
podobnega. Morda kar v cvetliËni
lonËek, kjer bo po skrbnem zalivanju
in gojenju zrasla zelenjavica.

Upam si trditi, da boste z njo

imeli veËje zadoπËenje kot pa z naj-
bolj prijazno in lepo roæico. S to
imate lahko veselje v oËeh, morda πe
v nosnicah. Z domaËo solatko pa
boste imeli uæitek πe v ustih in æelod-
cu, kar — po mojem — daleË prekaπa
uæitke samo prvih dveh! In πe zavest,
da je zrasla na lastnem zelniku —
vrtu, sem hotel reËi.

Poskusite v naslednji vaπi pomla-
di. Dosti Ëasa imate, da malo po-
brskate po prostoru, pomislite, kaj bi
lahko posejali in poiπËete trgovino s
semeni ali celo sadikami.

In s temi (brezplaËnimi!) zdravilni-
mi nasveti boste prihranili πe obisk pri
zdravniku-psihiatru-psihologu!

GB
* bildati: iz ,,body building”, v

pogovornem jeziku: z vajami izdelati
telo, kot ga je imel Charles Atlas (,,un
ropero”).

Jagode dobro kaæejo

sposobni, na diplomatsko akademijo,” pravi.
Veliko pozornosti v pogovoru je namenjene tudi Rode-

tovemu odnosu do prejπnjega papeæa. Ohranja lepe spomi-
ne na maj 1996, ko je bil s papeæem na njegovem prvem
obisku v Sloveniji in je v ljubljanski stolnici bral papeæev
govor.

Kardinal Rode je sicer v pogovoru zanikal trditve, da
naj bi govor Janeza Pavla II. ob obisku v Stoæicah, ki je
govoril o revoluciji in v katerem je povzdignil slovenske
muËence (Ehrlich, Grozde...), napisal on. Prizna pa: ,,Te-
meljito sem predelal predlog, ki je priπel iz Slovenije, za
govor, ki ga je imel papeæ v mariborski stolnici kulturni-
kom in znanstvenikom.” Povedal je πe, da je obisk Janezu
Pavlu II. ostal dolgo v lepem spominu, posebej sreËanje z
mladimi v Postojni. Papeæ je, kot je pojasnil, veËkrat
poudarjal, da ni vedel, kako lepa je Slovenija. Slovence pa
je imel za ,,velik narod” - ,,un grande popolo”, kot je dejal
tudi papeæev osebni tajnik Dziwisz.

Sicer pa kardinal Rode meni, da je bil verjetno papeæev
obisk v Sloveniji prej posledica mednarodnega pritiska, kot
pa æelja takratne slovenske vlade, ki ga je povabila. A je
papeæ z jasnim ciljem, ,,da se sreËa s slovenskim narodom
in nagovori ljudi”, Slovenijo obiskal in svoj cilj brez dvoma
tudi dosegel.

Kardinal Rode:
Imam obËutek,

da mi papeæ zaupa
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SLOVENCI V ARGENTINI
SAN MARTIN - Pod lipo domaËo

Ohranjamo slovensko
glasbeno izroËilo

PRISTAVA

40. obËni zbor
V nedeljo, 30. aprila smo bili PristavËani povabljeni na

obËni zbor naπega druπtva. Dan smo zaËeli s sv. maπo, ki
jo je daroval naπ duπni pastir pater Alojzij Kukovica za vse
æive in rajne Ëlane Pristave. Po maπi smo imeli Ëas za
zajtrk in ob 11.20 se je priËel obËni zbor. Vodil ga je
druπtveni predsednik Edvard Kenda. ZaËeli smo z molitvijo
za naπe rajne v prejπnji dobi, ki so bili: Ivan KlemenËiË,
Jelica Fajdiga Stariha, Franc GriËar in Gabrijela KopaË.

Predsednik je predlagal za overovatelja zapisnika Iva
UrbanËiËa in Marka Meleta, za zapisnikarja pa Karla
Selana; vsi smo s ploskanjem odobrili predlog odbora.

Sledila so poroËila posameznih referatov: Metka Gaser

KopaË je prebrala tajniπko, Helena Dolinπek blagajniπko (s
prav didaktiËno lepenko na steni), Franci Schiffrer kulturno
(posebej je predstavil poroËila o folklorni skupini,
otroπkemu zboru Zarja mladosti in dekliπkem zboru Mil-
ina), za Mladce in mladenke je poroËala tajnica skupine
Danijela Selan, mladinsko je podal njen predsednik Pavel
Grohar, gospodarsko Marko »op, za krajevno ZSMÆ
predsednica Marta Kriæ Golob in za Preπernovo πolo njena
voditeljica Magda Gaser »eπarek. Po vseh poroËilih nam je
pater Kukovica podal πe duhovno misel in se Ëudil tako
lepemu delovanju na Pristavi.

Za tem nam je πe predsednik Edvard Kenda podal svoje

V okviru praznovanj 50. obletnice
Naπega doma, je mladinski odsek
pripravil vsesploπni tek na dolge pro-
ge ,,maratón”. »eprav se je tekmo-
vanje vrπilo v nedeljo 30. aprila, so se
priprave zaËele æe nekaj tednov prej,
ko je bilo treba najprej poskrbeti za
obËinsko dovoljenje — zarisana pot
maratona je zajela skoraj kilometer
dolgo progo sosednjih ulic — in seve-
da, vpisovanje sodelujoËih.

Pribliæno 200 ljudi se je odzvalo
vabilu na πportno prireditev in sicer v
dveh disciplinah: Maratón, v 6 kate-
gorijah in do 5 km ter aerobiËna hoja
(marcha aeróbica). Ta zadnja je bila

Medtem ko se jesenski
veter poigrava z najinimi
listi, se medve zabavava z
besednimi igrami. To pot
pridejo v poπtev izrazi pira-
mida, antikvariat in petje. V
antikvariatu lahko kupimo
stare knjige o kakπnih
egipËanskih piramidah ali
rokopise partitur slavnih sk-
ladateljev. To pa nima no-
bene veze z nami. Dræalo
pa bo, da stoji v Mariboru
griË Piramida in sredi mesta
antikvariat. Tu ima redne
pevske vaje Vokalna skupi-
na Piramida, ki je priπla na
turnejo v Argentino. V ne-
deljo, 30. aprila so prijazni
©tajerci priπli v Slovenski
dom San Martín in preæiveli
med nami kar nekaj fletnih
uric.

Pri jutranji sv. maπi so
nam pevci s kora zapeli
dve pesmi. Po zajtrku so si
ogledali mesto San Martín
in slovensko znamenje, ki
se nahaja v bliæini Doma.
Pred kosilom so z mladimi
iz San Martina igrali na

elektriËno kitaro in druge
inπtrumente. Ob trinajstih
smo se zbrali v gornji dvo-
rani pri skupnem kosilu.
Predsednik doma, inæ.
Tone Podræaj je gostom
izrekel dobrodoπlico. V
imenu Vokalne skupine je
pozdravila Marjana Kreit-
ner Lozina in se zahvalila
za vso pozornost. Mladina
je postregla z okusnim kosi-
lom, ki so ga pripravile
pridne gospodinje pod
vodstom Marte Jerman.
Med obedom je bilo seveda
zelo æivahno ob petju na-
rodnih pesmi in dobri ar-
gentinski kapljici. Ura je
bila kar hitro pet, ko smo se
v lepem πtevilu zbrali v
spodnji dvorani in pricakali
koncert.

V uvodnih besedah nam
je kulturni referent dr. Vik-
tor Leber predstavil skupi-
no: ,,Vokalna skupina Pira-
mida deluje pod okriljem
Kul t u r no - u m e t n i πkega
druπtva Piramida, Maribor.
Sestavlja jo enajst Ëlanov in
pevovodja, ki si prizadeva-
jo za ohranjevanje slo-
venskega glasbenega
izroËila.”

Kako najlepπe pozdravi-
mo pevca? S pesmijo, za
katero je poskrbel Slovenski
pevski zbor San Martín.
Pod vodstvom prof. LuËke

MarinËek Kastelic je v
pozdrav prisrËno zapel: Slo-
venska zemlja (J. Aljaæ),
Milonga sentimental (S. Pla-
na) in Adiós, nonino (A.
Piazzolla).

Z moËnim aplavzom
smo sprejeli Ëlane VS Pira-
mida. Mladi Daniel MariniË
(umetniπki vodja), je raz-
koraËeno stal med pevci in
jim dirigiral. V prvem delu
so nam podali prelep πopek
slovenskih narodnih: Slove-
nec sem (G. Ipavec), TeËe
mi vodica (prir. M. Tomc),
Triglav (J. Aljaæ), DeËva pa
v hart´lcu (prir. D. BuËar),
Kaj bi te vpraπal (A. Svetek),
Mi smo büjraπje (prir.
A.Maroπa), Jaz bi rad rdeËih
roæ (Z. Prelovec), VeËerni
ave (A.Foerster), Spomin na
zimski veËer (F. Juvanec),
Rezijanska (A. Srebotnjak).
V drugem delu nam je Silvo
Safran doæiveto podal pe-
sem o nesreËni ljubezni kot
jo je v pesmi Pijanec
predstavil Dragotin Kette.
Tretji del je bil πe bolj pes-

ter. Ob spremljavi harmoni-
ke, kitare, orgelc in bobna
sta vægali Pesmi vesele jese-
ni in Domovina (prir. Big
Ban(g)d Piramida). V
zahvalo odobravanju πtevil-
ne publike so pevci πe za-
peli: Prlek si je nekaj zmisla
(prir.C. Cvetko), Vse
najlepπe roæice (prir. E.
AdamiË), PleniËke je prala
(prir. D. BuËar) in Bratci
veseli vsi (prir. R. Gobec).

Posluπalci so pozorno
sledili izvajanju in pevce
nagradili z aplavzom.
Predsednik se je zahvalil za
koncert in skupini izroËil
spominËke s sanmartinskim
grbom. LuËka Kastelic je
Danielu MariniËu izroËila
slovenski πopek. Od gostov
smo prejeli njihovo
zgoπËenko, razne knjige in
prelepo umetniπko sliko
mesta Maribor. Vse nav-
zoËe je ganila Cankarjeva
O, domovina, ki jo je reci-
tiral Silvo Safran.

Po koncertu smo nadal-
jevali ob pogrnjenih mizah,
nato pa πe zapeli in zaple-
sali v slovo.

Medtem ko piπeva te
vrstice, se Ëlani VS Pirami-
da vraËajo v Maribor, kjer
stoji griË in antikvariat, v
katerem bo gotovo poleg
pevskih vaj v pomladnih
veËerih πe kaj govora o nas.

Sanmartinski lipi

poroËilo. Zahvalil se je vsem sodelavcem, ki so mu stali ob
strani v prejπnji dobi in se priporoËal πe za naprej. Kot
vaæno toËko je omenil, da ima konËno Pristava pravno
osebnost, a da je πe veliko dela za naprej.

Nato je πe Janez Jelenc v imenu nadzornega odbora
povedal, da je naπel vse raËune v redu in zato je predlagal
obËnemu zboru naj potrdi razreπnico odbora in so vsi to
odobrili z aplavzom.

Nato se je predsednik javno zahvalil vsem bivπim
predsednikom Pristave (na æalost jih imamo zelo malo πe
æivih) in jim podal spominsko darilo. Najprej Francetu
Rantu, ki se je v svojem govoru zahvalil in spomnil, kako
so zaËeli in ko mu je France Jerovπek stal ob strani; Janezu
Jelencu, ki je bil kar 12 let predsednik in se je ganjeno
zahvalil tistim, ki so mu od zaËetka stali ob strani, posebno
Frenku KlemenËiËu, tistim, ki so potem in tistim, ki so
sedaj. Nazadnje pa πe Franciju Schiffrerju, ki je sprejel
odgovornost, malo potem, ko je priπel iz notranjosti. Ob
vsakem imenovanju so æeli buren aplavz.

Tako je se zakljuËil prvi del obËnega zbora. V drugem
delu pa je bila na vrsti debata o Federaciji slovenske
skupnosti v Argentini. Odbor je predlagal, naj Pristava
vstopi v Federacijo. Sledila je kratka debata; na sploπnem
se je omenilo, da ni dovolj informacij o tem, in da bi

morali malo veË razloæiti o tej zadevi. Mirta Rant Ayerbe
je malo razloæila to zadevo. KonËno je bil odobreni
predlog odbora z nekaterimi premisleki. Predsednik je tudi
predlagal Matjaæa »eËa kot delegata Pristave za Federaci-
jo, Edvarda Kenda kot pa njegovega namestnika, na kar je
z aplavzom obËni zbor sprejel predlog. In s tem smo
zakljuËili naπ 40. obËni zbor.

namenjena celi druæini, vkljuËno
druæine z majhnimi otroci ali
starejπimi Ëlani.

Poudariti je treba odliËno organi-
zacijo, saj je bilo preskrbljeno do
zadnje podrobnosti: vodenje ogrevan-
ja miπic pred zaËetkom; ambulanta;
prometna policija, ki je poskrbela za
zaprtje ulic za avtomobile in avtobu-
se; alegoriËne majice; oder na ploËni-
ku za sprejem nagrajencev; nagrada
zmagovalcem in najvaænejπa toËka:
prijateljsko — druæinsko vzduπje, ki
je vladalo med vsemi sodelujoËimi:
tistimi, ki so tekli ali hodili in tistimi,
ki so navijali in sledili πportnemu

dogodku.
Izid Marat-

ona po kate-
gorijah:

Dekleta 12 -
17 let; proga
2 km
1 M e l a n i
Æitnik
2 Ani Ma-
lovrh
3 U r π u l a
UrbanËiË
4 T a t j a n a
MaruπiË
5 Gabi Ma-
lovrh

Fantje 12 - 17 let; proga 3 km
1 Martin Uπtar
2 Kristjan Poglajen
3 Matjaæ Oblak
4 Erik Oblak
5 Martin Godec

Dekleta 18 - 35 let; proga 3 km
1 Sonja Poglajen
2 Danica ©enk
3 Andrejka Puntar
4 Andrejka Selan

Fantje 18 - 35 let; proga 5 km
1 Simon Rot
2 Gabrijel UrbanËiË
3 Matjaæ Zupanc
4 Nikolaj Radoπ
5 Aleksander Poglajen

Æenske nad 35 let; proga 2 km
1 Marjana Bur
2 Marija Zupanc
3 Alenka Zupanc
4 LuËka Groznik
5 Veronika UrbanËiË

Moπki nad 35 let; proga 3 km
1 Marko Vombegar
2 Fabian Lo Faro
3 Mirko Guzelj
4 Franci UrbanËiË
5 Lojze Erjavec

»estitamo vsem organizatorjem,
sponzorjem in udeleæencem, in jih
spodbujamo za pripravo in sodelo-
vanje naslednjega maratona, da
bomo skupaj πli πe naprej!

-a. —c.

NA© DOM SAN JUSTO

Maraton: ,,Skupaj gremo πe naprej”

Podelitev priznanj bivπim predsednikom

Sploπen pogled na udeleæence obËnega zbora

BlagajniËarka
in predsednik
se zahvalita
dr. Andreji
Dobovπek in
cot. Mirti
Ayerbe Rant

,,Mladi“ na namiznoteniπkem turnirju

Nad na 6. str.
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HODIL PO ZEMLJI SEM NA©I…

ZnaËilnosti - Oglarstvo

DR. PETER URBANC

Vpraπanje, kaj se je dogajalo v Sloveniji
med drugo svetovno vojno je bistveno. Ali
smo imeli samo NOB (Narodno osvobodil-
no borbo), ali smo imeli NOB in revolucijo
in konËno ali smo imeli samo revolucijo ni
bilo nikdar razËiπËeno. Partija tega enostav-
no ni dopustila. Prvi, ki je postavil v resen
dvom NOB je bil πkof Dr. Gregorij Roæ-
man, ki je ob umorih VOS-a, posebno ko je
padel ban Dr. Marko NatlaËen, jasno izre-
kel dejstvo, da se pod krinko NOB skriva
neusmiljeni rdeËi teror, revolucija. KPS, ni
te usodne resnice Dr. Roæmanu nikdar
odpustila.

Poglejmo analizo NOB skozi celo obd-
obje zadnje vojne. Kot je znano komunisti
vztrajajo, da se je upor zaËel 27 aprila
1941 in so iz tega dne napravili celo
dræavni praznik …

a) Koliko smo imeli NOB v prvi fazi
okupacije vse do 22.VI 1941, ko je bila
napadena Sovjetska zveza. V tej fazi naπ
levi tabor ne izkaæe ene same NOB akcije.
Nasprotno v tej dobi prijateljevanja na-
cistov z Moskvo so vsi slovenski komunisti,
sledeË navodilom Tita v Borbi od 5 maja,
stopali v nemπke sluæbe in kolaborirali tudi
preko dovoljenega okvira. V tem obdobju
najdemo tri najveËje kasnejπe funkcionarje
in kasnejπe OF, NOB niË manj kot v sluæbi
pri Gestapovski selitveni komisiji v ©ent-
vidu. ©e huje kot prostovoljec v Hitlerju-
gend se pojavi kasnejπi notranji minister

VeËkrat smo æe govorili o fuæinah in o taljenju
æelezne rude. Za to je pa bilo potrebno oglje. Kako so
ga ægali ali ,,kuhali” nam bo povedala Mimi Urbanc.
Opis je vzet iz knjige ,,Slovenija, pokrajine in ljudje”,
zaloæba Mladinska knjiga, 1998, stran 424. Gotovo
pridobivajo v Argentini oglje - kateremu mi pravimo
,,carbón” - na podoben naËin. Le da ga tu ne
uporabljamo za fuæinarstvo, ampak da speËemo do-
ber asado.

 
Oglarstvo je bilo nekoË v naπih krajih moËno

razvito. Povezano je bilo z razvojem æelezarstva in
fuæinarstva. Obe dejavnosti imata æe prazgodovinsko
tradicijo in zato lahko sklepamo, da segajo zaËetki
oglarjenja daleË v preteklost. Od 16. stoletja dalje
najdemo v arhivskih virih naselja in ledinska imena,
ki nam kaæejo na oglarsko dejavnost v tistih krajih. V
tem Ëasu so oglarski sodniki zaËeli podeljevati pravi-
ce do oglarjenja s pisemskimi dokazili. Velike koliËi-
ne oglja so za potrebe æelezarstva in fuæinarstva ægali,
oziroma ,,kuhali” po vseh veËjih gozdovih v Sloveni-
ji. Obenem z viπkom fuæinarstva je najveËji razmah v
19. stoletju doæivelo tudi oglarstvo. V zaËetku 20.
stoletja je zaradi posodabljanja æelezarstva in razvoja
prometa, ki je poveËal moænosti za prevoz hlodovine
in drv, pridobivanje oglja moËno nazadovalo. Med
svetovnima vojnama in v petdesetih letih so ga v
glavnem pridobivali samo πe za izvoz. VeËina takrat-
nega oglja je prihajala iz oddaljenih notranjskih in
koËevskih gozdov.

V 20. stoletju je opuπËanje zajelo vse slovenske
pokrajine. Oglarijo le πe posamezni kmetje in upoko-
jeni gozdni delavci, ki izrabijo seËne ostanke, ki bi
sicer ostali v gozdu. Za potrebe kovaπke obrti in
segrevanja æarov oglje πe vedno kuhajo ponekod v
©kofjeloπkem hribovju.

Zoglenjevanje poteka z omejenim dovajanjem

V teku leta 2005 je umrlo 5
Ëlanic in Ëlanov, vstopila pa sta
2. Po knjigovodstvu imamo vpi-
sanih 317 Ëlanov, med njimi
142 druæinskih; torej skupaj 467
Ëlanic in Ëlanov, veËina z dolgo-
letnimi dolgovi.

Zedinjena Slovenija je preje-
la v teku leta 92 pisem. Odpos-
lala pa je 89 pisem. Sem pa niso
πteta pozdravna pisma z obËne-
ga zbora, boæiËna voπËila, niti
vabila k udeleæbi in pa zahvalna
pisma ob raznih priloænostih.
Prav tako smo v sklopu Medor-
ganizacijskega sveta natisnili in
razdelili zapisnike v 55 izvodih.
Tiskali in razdelili smo med vse
domove in ustanove letni pro-
gram prireditev ter razno drugo
dokumentacijo.

Raznih pisem, opominov,
terjatev in odpovedi smo v ob-
moËju Svobodne Slovenije v
letu 2005 odposlali 125.

©tevilo prejetih in odposlanih
pisem se iz leta v leto manjπa,
ker dejansko tako osebe kot
ustanove prehajajo na elektron-
sko poπto. Po elektronskih poπti
smo v sklopu Zedinjene Sloveni-
je in Svobodne Slovenije prejeli
tekom leta 1215 e-mailov in
odposlali 1034. Tukaj niso
vπteta dnevna poroËila Radija
OgnjiπËe, ki jih redno preje-
mamo, priloge Ëasopisov, infor-
mativni bilteni strank in ustanov,
itd. Zedinjena Slovenija je po
svojem tajniku tudi vkljuËena v
elektronsko mreæo zveznega od-
bora naπih mladinskih organiza-
cij. Z veseljem tudi ugotavljamo,
da se na naπo ustanovo obraËa
vedno veË oseb iz Slovenije v
najbolj razliËnih zadevah. Ker je
naπa spletna stran registrirana v
veËini slovenskih brskalnikov, je
dostop vsem na razpolago. Tudi
po tej poti πirimo poznanje, ob-
stoj in delo naπe skupnosti

Glede tednika Svobodna Slo-
venija smo v pisarni redno te-
densko razpeËevali tiskane izvo-
de. Podrobno stanje bo podano

SFRJ in edini slovenski admiral v SFRJ
Komunisti so na Dolenjskem v tem obd-
obju celo organizirali akcijo za pridruæitev
dela Dolenjski nemπkemu rajhu! Iz gornje-
ga je razvidno, da je proglasitev dneva
upora in to 27 aprila 1941 nesprejemljiva
zgodovinska laæ!

b) 0b napadu na SZ, je kominterna
naroËila vsem lokalnim partijam ustanovitev
OF in konkretni poseg v borbo proti na-
cistom. KPS je reagirala zvesto, malo nerod-
ni so bili v pozivu k uporu, ker so navedli
kot glavni razlog obramba prve socialistiËne
dræave (Sovjetske zveze). Akcije NOB-a v
tem obdobju do konca 1941 je en oboroæen
napad na tri slovenske oroænike in nekaj
napadov na posamiËne nemπke vojake. V to
fazo lahko damo πe napad na avto civilistov
na Raπici. V Ljubljani smo gledali nemπko
represalijo prvi poæar Raπice. 0Ëividno to ni
mogla biti NOB!

c) Na vpraπanje kaj bi mogle biti po
1942 najvaænejπe akcije NOB, ki bi
povzroËile zmanjπani vojaπki potencial
sovraænika vedno v sprejemljivem soraz-
merju z lastnimi izgubami (to je NOB!) so
reæimski zgodovinarji navedli tri najveËje
akcije: Draægoπe, Pohod XIV divizije na
©tajersko in Jelenov breg. Poglejmo te akci-
je: 1) Draægoπe je bila zloËinska izzivalna
akcija z napadom na nemπko kolono iz
zasede (4 mrtvi stari luxemburπki policisti
o.p.) , sledila je navidezna obramba vasi,
sledil je pobeg partizanov in straπne
nemπke represalije 2) Pohod XIV je imel

dokazati prisotnost revolucije na ©tajers-
kem. Kot vemo so partizani korakali preko
cele Hrvaπke in ko so vstopili na ©tajersko
so Nemci takoj pobili od 1400 partizanov
skoraj 1000 ... 3) Jelenov breg ni bilo
drugega kot dokaj spreten beg iz obroËa
Italijanske milice. In πe: neumestno frontal-
no dræanje goriπke fronte Septembra 1943 s
komandantom AmbroæiË — Novljan. Ko so
Nemci spravili skupaj 40 tankov so naπo
fronto v 5 dneh totalno razbili.

Izgube prisilno mobiliziranih Primorcev
so bile preko 3000 mrtvih in 1000 odpelja-
nih v NemËijo . Vse te akcije pomenijo vse
kaj drugega kot NOB!

d) Vsako NOB negirajo premirja z oku-
patorji . Bilo pa jih je ogromno, verjetno
preko 100. Dva dolgotrajna, velika premir-
ja: Za BoæiË 1942 so Italijani (njihova tajna
OVRA in Karabinieri verjetno) na postaji
dolenjske æeleznice predali 3 vagone oroæ-
ja in sanitete partizanom. 0d tega datuma
je vladalo premirje z Italijani v celi lju-
bljanski pokrajini do zloma Italije. Na Pri-
morskem so Nemci pristali na dva premir-
ja. Vse od jeseni 1943 jim je to premirje
zagotovilo neovirani promet na progi Trbiæ
— Videm. Drugo premirje sklenjeno z
predstavniki nemπke vojske, z SS, s civilno
nemπko upravo (komisar Rainer!) dne 4-5
julija 1944 pa je pokrival celo Primorsko z
Istro vred vse do konca vojne! MogoËe
navedem Ëlen te obπirne pogodbe, ki raz-
krije varanje ljudi z NOB. Ta je doloËal
prosti teritorij za partizane na Primorskem
(vse razen 10 Km pasu ob progah in cestah)
in glede sabotaæ pravi: partizani smejo
ruπiti proge (tudi Postojna Trst!) pod pogo-

jem, da sabotaæo predËasno javijo in da
πkoda ne bo veËja od ene ure popravila!
Partizani so dobili vse, mir, ki so ga rabili
in propagando, da NOB obstoji in dela!

e) Primerjava izgub . Slovenci smo med
vojno, revolucijo izgubili skoraj 100.000
ljudi. Partizanske izgube (te bi mogli vezati
na eventuelni NOB) so cenjene na 35.000
ljudi. In izgube okupatorja na slovenskem
teritoriju: Italijani vse od 6 aprila 1941 pa
do 9 septembra 1943 toËno 324 ljudi
(podatek v statistiki italijanskega πtaba!)
Nemci pa skrbni cenitvi kakih 400 ljudi.
Nemπkih grobov je v RS seveda neprimer-
no veË, toda veËina teh grobov so nemπki
vojaki, ki so jih iz vzhodne Evrope Nemci
pokopali v Sloveniji in seveda tisoËi in
tisoËi nemπkih vojnih ujetnikov, pobitih po
konËani vojni v Sloveniji! Vsekakor izguba
724 okupatorjevih vojakov pomeni 50 ali
125 naπih za enega sovraænika! Te πtevilke
dokazujejo nedvomno, da NOB ni imela
skoraj nobene teæe in vloge.

f)  MogoËe πe navedem vaæna priËevan-
ja, ki zanikajo NOB: Tito hrvaπkim delega-
tom na poti v Jajce na zasedanje Avnoja:
,,Nemojte tuËi Nijemce, sa njima Ëe urediti
Sovjeti, tuËite naπu opoziciju.” Da je bila
revolucija edini cilj, vse drugo pa krinka,
sta izjavila tudi Milovan Djilas in naπ
Duπan Ahac Pirjevec, ki je dobil za to
resnico 7 let zapora …

ZakljuËek: vsak od gornjih omenjenih
dejavnikov zanika NOB, Vsi skupaj pa
nedvomno potrjujejo, kar so πtevilni priza-
deti strokovnjaki æe izjavili: NOB je naπa
najveËja ZGODOVINSKA PREVARA!

Toronto, 4. maja 2006

NOB, mit ali dejstvo?

kisika, tako da les ne zagori, ampak ogleni in se
konËno spremeni v lesno oglje. Glavna sestavina
oglja je ogljik (carbono). Les se spremeni tako fiziËno
kot kemiËno. Njegova prostornina se zmanjπa na
polovico, teæa na Ëetrtino prvotne vrednosti, kurilna
vrednost pa se poveËa za dvakrat. Vrednost oglja je v
njegovi energetski vrednosti, saj doseæemo bistveno
veËjo temperaturo kot z drvmi. To omogoËa tudi
obdelavo kovin, kar z navadnim lesom ni moæno.
Oglje ne gori, ampak tli brez dima, po njem pa
ostane enaka koliËina pepela z istimi sestavinami, kot
bi ga dobili pri seæigu vseh drv, iz katerih je
pridobljeno oglje.

Oglje lahko kuhamo iz vseh vrst lesa, iglavcev in
listavcev, vendar trπe vrste lesa dajejo boljπe in teæje
oglje. VeËina naπih listavcev daje teæko oglje: bukev,
gaber, hrast, javor, jesen. Brest, lipa Ëeπnja, topol,
breza in jelπa dajejo laæje oglje. Pri nas so uporabljali
in se πe uporablja predvsem bukov les. Biti mora
zdrav in suh, posekan kar najmanj Ëasa.

Najstarejπi in najpreprostejπi naËin je bilo pridobi-
vanje oglja v jamah, pod vplivom fuæinarstva pa so ga
zaËeli ægati v kopah, kar je bil od 19. stoletja dalje
tudi edini naËin pridobivanja v naπih krajih. Pod
vplivom nemπkega oglarstva so oglarili predvsem z
okroglimi ali pol okroglimi kopami. Okrog dimnika
ali stræena so v veË skladih naloæili les in ga prekrili
s sveæimi iglicami ali listjem, nato pa πe s plastjo prsti.
Na koncu so kopo utrdili s poleni. Kopo so priægali
skozi dimnik, zrak za gorevanje dovajali skozi ,,zraË-
nice” pri tleh, za uravnavanje njegove jakosti pa so
na povrπini kope odpirali t.i. ,,dimnice”. Pretirano
gorenje so prepreËevali tudi z nenehnim polnjenjem
dimnika z nasekanimi koπËki lesa, kar je zagotavljalo
tlenje preostalega lesa. Za uspelo kuho ene kope so
oglarji porabili tudi do dva tedna. V neposredni
bliæini kopiπËa so zato stale koËe oglarskih delavcev,
ki jih je bilo zlasti v bogatih dinarskih gozdovih
toliko, da so sestavljale cela naselja.

Kope so bile razliËno velike. NajveËje so v
premeru merile nad 8 metrov in v njih je bilo tudi po
80 m3 lesa. Oglarjenje je bilo zamudno in zahtevno
opravilo. Zahtevalo je izkuπene ljudi, ki so svoje
znanje prenaπali iz roda v rod. Ostanki kopiπË so v
obliki krogov πe vidni po gozdovih Slovenije, vendar
postajajo vse redkejπi. Oglarstvo je, kot ena izmed
oblik izkoriπËanja gozdov, skoraj izginilo in na nje-
govo mesto prihajajo nove oblike gospodarjenja z
lesnim bogastvom. S tem tone v pozabo tudi veËsto-
letna tradicija izdelovanja kop, nekdanja bivaliπËa
oglarjev v koËevskih in notranjskih gozdovih pa so le
πe beæen spomin na izginjajoËo etnoloπko dediπËino.

Zbral Franci Markeæ

v poroËilu tiskovnega referata.
Brisati bomo morali πe nekaj
naroËnikov, ki ne odgovorijo na
naπe opomine in imajo veËletni
dolg. Tudi v ZS je mnogo Ëla-
nov, ki so za veË let dolæni
naroËnino.

Ohranili smo obËasne stike s
Slovenskim planinskim
druπtvom iz Bariloch in z
Druπtvom Slovencev v Mendozi,
Slovenskim druπtvom v Mira-
maru in Slovenskim druπtvom
Triglav v Rosariju. Prav tako smo
v pisnem stiku z druπtvom slo-
venskih potomcev v Paraná, En-
tre Ríos.

V redni povezavi smo z Iz-
seljenskim druπtvom Slovenija v
svetu in s Svetovnim slovenskim
kongresom.

Operativno redno delujemo
z Veleposlaniπtvom Republike
Slovenije v Buenos Airesu in z
Uradom za Slovence v za-
mejstvu in po svetu na Republi-
ke Slovenije.

V teku leta 2004 je imel od-
bor 11 rednih sej, organizacijsko
pa je pripravil tudi 5 rednih sej
Medorganizacijskega sveta. Vse
zapisnike, informacije in tiskovi-
ne povezane s tem delovanjem
so na skrbi tajniπtva druπtva

Vse delo v pisarni je tekom
leta potekalo normalno. Delov-
ne moËi so bile zaposlene tako z
delom uprave Druπtva in Svo-
bodne Slovenije, kot knjiænice,
videoteke in tudi Arhiva sloven-
ske skupnosti.

Po tajniπtvu tudi poπiljamo
vsak teden poroËilo o delovanju
slovenske skupnosti v Argentini
na Radio OgnjiπËe. PoroËila
pripravlja tiskovni referat.

V letu 2005 sta delo v pisarni
opravljala Tone Mizerit in cont.
TonËi Vesel. Njej se πe posebno
zahvalim za zvesto in vestno
opravljanje dela.

Nazadnje se zahvalim πe
vsem, ki so mi v tem letu stali ob
strani in mi vedno bili v pomoË.

Tone Mizerit
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PISALI SMO PRED 50 LETI SLOVENCI IN ©PORTNOVICE IZ SLOVENIJE

STOLETNA KLEKLJARSKA ©OLA V ÆIREH
Klekljarska πola v Æireh, katere uËenci dosegajo πtevilna

mednarodna priznanja, æe sto let pouËuje, ohranja in
razvija umetnost Ëipkarstva. Ob tej visoki obletnici so
obËina Æiri, tamkajπnjo turistiËno druπtvo in klekljarsko
druπtvo Cvetke pripravili veËdnevno praznovanje.

ZDAJ TUDI PRIZNANI KOT DRU©TVO
Vlada je na seji sklenila, da bo druπtvu Sveti Lovrenc -

Skupnost Cenacolo dovolila delovanje na obmoËju Slove-
nije. Gre za humanitarno, nepridobitno druπtvo, ki se
ukvarja z zdravljenjem narkomanije in drugih odvisnosti.
Ustanovljeno je bilo s ciljem pomagati mladim in jih
vzpodbujati druæbeno, moralno in duhovno, Ëe se bodo
znaπli v teæavah, posebej pa pomagati tistim, ki jih muËi
dvom v vero in iskreno iπËejo smisel svojega æivljenja.

KONEC RDE»EGA ALARMA
S koncem aprila so slovenske veterinarske oblasti,

pribliæno tri mesece po odkritju prvega primera ptiËje
gripe, ukinile πe zadnje trikilometrsko okuæeno obmoËje
Maribora s pripadajoËimi ukrepi okrog æariπËa ptiËje gripe
v Sloveniji, 5. maja pa so ukinile πe desetkilometrski
ogroæeni pas. Odtlej bodo tudi na tem obmoËju tako kot v
preostali Sloveniji v veljavi ukrepi, ki veljajo za obmoËje z
izrazitim tveganjem.

POHITITE!
Potem ko je veËina slovenskih smuËiπË æe konËala

letoπnjo smuËarsko sezono, bo verjetno na Kaninu πe
mogoËe smuËati. Med tednom je smuËiπËe sicer zaprto, o
tem, ali bodo smuËarske naprave pognali tudi ob majskih
vikendih, pa se bodo odloËali glede na vreme. Na
najviπjem slovenskem smuËiπËu je trenutno okoli dva
metra debela sneæna odeja. V veË kot 110 smuËarskih
dneh so naπteli okoli 40.000 smuËarjev, s Ëimer so
podvojili lanski obisk.

EN ISLAM, DVA MUFTIJA
Sabor Islamske skupnosti v Bosni in Hercegovini je v

Sarajevu na predlog Sabora Islamske skupnosti v Sloveniji
izbral Nedæada Grabusa za slovenskega muftija, so v sredo
sporoËili iz Islamske skupnosti v Sloveniji. Bivπi slovenski
mufti Osman DjogiË pa ne sprejema imenovanja novega
muftija zunaj Slovenije, ker tudi v TurËiji ne sprejemajo
odloËitve o bosanskem muftiju. Po njegovem mnenju sta
bila statut islamske skupnosti v Sloveniji oziroma procedu-
ra za volitve popolnoma ignorirana.

PAZITE, »E GRESTE NA VZHOD!
Od januarja iz veË dræav jugozahodnega Indijskega

oceana in Indije poroËajo o epidemijah chikungunye. Ker
gre za dræave, ki so zelo zanimive za turiste, obstaja
moænost pojava obolenja tudi na slovenskem ozemlju. O
”uvoæenih” primerih chikungunye so doslej æe poroËali iz
nekaj dræav EZ, na primer Francije, NemËije, Italije,
Norveπke in ©vice. Bolezen, ki jo prenaπa komar, ne
povzroËa smrti, ampak visoko vroËino, otekline in v veliko
primerih pohabljenost. V jeziku svahili chikungunya pome-
ni ,,tisti, ki hodi skljuËen”.

IRAN PREDLAGA
Iranski predsednik Mahmud Ahmadinedæad je

ameriπkemu predsedniku Georgeu Bushu poslal pismo, v
katerem je predlagal nove naËine za reπitev napetosti.
Tiskovni predstavnik iranske vlade je povedal, da pismo
obravnava analizo svetovnih razmer in iskanje vzrokov
problemov. Ni pa omenil iranskega jedrskega vpraπanja, ki
je trenutno glavni razlog spora med Teheranom in medna-
rodno skupnostjo. Vsebino naj bi kmalu predstavili tudi
javnosti. Washington in Teheran sta sicer leta 1980 preki-
nila diplomatske stike.

BLAIR VZTRAJA
Britanski premier Tony Blair je po porazu na obËinskih

volitvah zavrnil pozive znotraj lastne LaburistiËne stranke,
naj doloËi Ëasovni okvir svojega umika s poloæaja in naj
oblast preda svojemu nasledniku. Po njegovih besedah bi
to ohromilo delovanje vlade in ogrozilo spremembe, ki jih
potrebuje Velika Britanija. Blair je poudaril, da na poloæaju
ne namerava vztrajati v nedogled, ampak se bo, kot je æe
napovedal, umaknil pred naslednjimi parlamentarnimi vo-
litvami. Te so predvidene za leto 2010.

NOVA IZRAELSKA VLADA
V Jeruzalemu je v nedeljo 7. maja prviË zasedala nova

izraelske vlada premiera Ehuda Olmerta. Med drugim so
ministri soglasno sprejeli predlog proraËuna za letoπnje
leto, ki ga mora sedaj v 45 dneh potrditi πe parlament.
Olmert pa je pred svojim kabinetom ponovno zatrdil, da
Izrael ne bo toleriral ohranjanja nezakonitih judovskih
naselbin na Zahodnem bregu in bo na vsako krπitev
zakona odgovoril brezkompromisno.

JOÆE KESSLER UMRL
Ta novica se je v torek zjutraj dne 8. maja razπirila

z veliko naglico po slovenskih naseljih na podroËju
Velikega Bs. Airesa. Bila je veliko preseneËenje, ker
je smrt priπla tako, nepriËakovano. Povsod je vzbudi-
la veliko soËutje s pok. druæino, z gospo Valesko in
πtirimi otroci, ki so izgubili ljubeËega in skrbnega
oËeta …

Pokojni je nad vse ljubil svoj Ëasnikarski poklic.
SreËen je bil in naravnost v uteho mu je bilo, kadar
je po opravljenem delo v tovarni doma pisal Ëlanke
za razne revije. Ljubil je slovensko besedo, slovensko
zemljo in æivel ter delal po svojih moËeh za slovenski
narod in njegovo osvoboditev izpod komunistiËnega
nasilja …

Spomin nanj med nami ne bo nikdar umrl.

SLOVENCI V ARGENTINI
BUENOS AIRES

Osebne novice
Poroka. Dne 19. aprila sta se poroËila v BariloËah

dolgoletni gospodar Slovenskega planinskega druπtva
g. Milan Godec in gdË. Marija Schneider. Novopo-
roËencema obilo sreËe na njuni æivljenjski poti.

Po zanimanju sodeË lahko sklepamo, da bo
letoπnje

ROMANJE V LUJAN
13. MAJA 1956

prekosilo vsa dosedanja in bo veliËastna mani-
festacija

SLOVENSKE VERSKE IN NARODNE ZAVESTI
SPORED ROMANJA:
· Ob 7.15 odhod slovenskega romanskega vla-

ka s postajo Once. Romarji naj zasedejo zadnjih
πest vagonov. Prvi del vlaka rezerviran za tiste
rojake, ki bodo vstopili v Liniersu, kjer obstane
vlak ob 7.39.

· Ob 9.30 pride vlak na postajo Lujan-Basilica,
odkoder romarji v procesiji in z molitvijo na ustih
odidejo v Marijino svetiπËe.

· Ob 9.30 romarska sv. maπa s pridigo in
skupnim sv. obhajilom. Med maπo prilika za sv.
spoved. Do ene ure pred sv. obhajilom smejo
udeleæenci zauæiti kakrπnokoli toplo ali mrzlo
brezalkoholno pijaËo.

· Od 11-15 opoldanski odmor. Prilika za obed
in druæabni pomenek.

· Ob 13 v prostorih farne kinodvorane filmska
predstava: ,,Mi secreto me condena — ærtev spov-
edne molËeËnosti”.

· 14.45 zbiranje narodnih noπ. Vabimo vse
slovenske æene, dekleta, fante in otroke, ki jih
imajo, da se procesije udeleæijo obleËeni v narod-
no noπo.

· Ob 15. popoldanska poboænost s pridigo,
procesijo in blagoslovom. Ob zakljuËku darovanje
in delitev spominskih podobic. Takoj nato odhod
na postajo.

· Ob 17.40 odpelje vlak s postaje Lujan-
Basilica. Romarji za postajo Liniers naj zasedejo
prvih πest vagonov. Prihod v Liniers ob 19.10, na
Once ob 19.30.
Z MARIJO SKOZ ÆIVLJENJE V VE»NO VESELJE!

Svobodna Slovenija, 10. maja 1956 - πt. 19.
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SREBRO, POTEM ©E ZLATO
Na mednarodnem tekmovanju v streljanju z malokali-

brskim in zraËnim oroæjem v Plznu se je v disciplini 3 x 40
z zraËno puπko dobro odrezal najboljπi slovenski strelec
Rajmond Debevec (1267,4 kroga/1168), ki je zaostal le za
zmagovalcem Poljakom Boæekom (1269,4/1170). - Sloven-
ski strelec Robert Markoja pa je osvojil prvo mesto z
zraËno puπko, potem ko je zadel 695,7 (593) kroga.

©E ENKRAT NAJBOLJ©I V EVROPI
Slovenski telovadec Mitja Petkovπek se je na 28.

evropskem prvenstvu v moπki πportni gimnastiki v grπkem
Volosu πe drugiË v karieri zavihtel na evropski prestol,
skupaj pa je po zlatu iz leta 2000, dveh srebrnih kolajnah
(1998, 2002) in bronu (2005) osvojil æe svojo peto kolajno
na prvenstvih stare celine. Petkovπek je prikazal izjemno
lepo sestavo na bradlji in na koncu ”zalimal” tudi seskok
ter posegel preko 16 toËk (16,025 toËke) ter vnoviË zlahka
posekal konkurenco. Po zmagi Mitje Petkovπka na bradlji
je nastopil na drogu πe Aljaæa Pegana, ki pa je med sestavo
napravil veliko napako in z oceno 14,050 konËal na
sedmem mestu. Pegan je z novo vajo upal na (naj)boljπe
mesto.

PLAVANJE V ATENAH IN LJUBLJANI
V Atenah se je odvil moËan mednarodni plavalni

miting Akropolis 2006. Prvi dan je novo zmago osvojila
plavalka Sara IsakoviË, ki je bila z 8:48,73 najboljπa na
800 m prosto. Naslednjega dne je za

najodmevnejπi rezultat, Ëe ne kar zgodbo, poskrbel
Emil TahiroviË, ki je 50 m prsno odplaval v Ëasu novega
dræavnega rekorda 27,77 sekunde, hkrati pa v dogovoru s
trenerjem Ronijem Pikcem takoj predlagal, naj se rekord ne
prizna, ker je bil doseæen na nepravilen naËin.

Za najboljπi izid prvega dne mednarodnega plavalnega
mitinga Ilirija 2006 je v konkurenci 200 plavalcev iz petih
dræav poskrbel Peter MankoË. Na 100 m prosto je s 50,99
dosegel nov rekord mitinga in z doseækom vrednim 826
toËk dosegel tudi najboljπi izid prvega dne. MankoË je ob
tem zmagal πe na 100 m hrbtno z 59,65, naslednji dan pa
100 m delfin zmogel v Ëasu novega rekorda mitinga 54,55,
ki je po mednarodnih tablicah vreden 789 toËk. MankoË je
bil tudi najboljπi plavalec mitinga v seπtevku treh izidov z
2323 toËkami..

MLADI VATERPOLISTI NA EP
Slovenska mladinska vaterpolska reprezentanca se je na

kvalifikacijskem turnirju v avstrijskem Innsbrucku uvrstila
na letoπnje evropsko prvenstvo (EP). Mladi Slovenci so, za
NemËijo, ki jih je edina tudi premagala, zasedli drugo
mesto. Evropsko prvenstvo bo od 22. do 29. julija v
romunski Oradei.

Krsta
V nedeljo 30. aprila je prejela zakrament svetega krsta

v cerkvi Marije Kraljice v Lanusu Carla Sofia Burja , hËi
Marka Burja in Elizabete Marije Grbec. Botra sta bila
Marcelo Fabian Fernandez Becerra in Micaela Maria Lujan
Grbec. Krstil je g. Mirko Grbec.

V nedeljo, 23. aprila je bila krπËena v cerkvi El Señor
de los Milagros v Moronu Janika Irina TomaæeviË, hËerka
Toneta in Cvetke roj. »eπarek. Krstil jo je g. Franc
Himmelreich, botra pa sta bila Erika ©enk in Tomaæ Kenda.

SreËnama druæinama Ëestitamo!

Poroka
V soboto 22. aprila sta v cerkvi Marije Kraljice v Lanusu

sklenila zakrament svetega zakona Mariela Alejandra Ur-
banija in Andrej Zarnik . PriËe so bile starπi Mariele, SreËo
Urbanija in Terezija Ravnikar ter Andrejeva mama Ljudmi-
la Rupnik in njegov brat Aleksander Zarnik. PoroËil ju je g.
Franc Urbanija, somaπevala sta z njim p. Alojzij Kukovica
in Pavle Novak CM. NovoporoËencema iskreno Ëestitamo
in æelimo mnogo sreËe!

Smrt
V Ramos Mejii je umrla ga. Neæka DuriË roj. Duenk

(80). Naj poËiva v miru!

EVROPA SE PAZI
Evropska komisija se je zavzela za podaljπanje veljav-

nosti nekaterih ukrepov proti πirjenju ptiËje gripe do konca
leta. Predlog je podprl tudi stalni odbor za prehrambeno
verigo in zdravje æivali, v katerem sedijo predstavniki
dræav Ëlanic Evropske unije. Poleg tega se strinja z naËrti
Avstrije, da cepi ptice v æivalskih vrtovih, Franciji pa je dal
veË Ëasa, da dokonËa program cepljenja za race in gosi.
Rejci so na obmoËjih z visokim tveganjem dolæni perutni-
no πe naprej gojiti oziroma hraniti v zaprtih prostorih.
Evropska komisija je sklenila, da do 31. julija podaljπa tudi
prepoved uvoza æivih ptic iz tretjih dræav.
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MALI OGLASI
GOSPODARSTVO

FinanËne storitve.  Tel.: 4482-2633 /

15-4526-9535. Od ponedeljka do

petka od 8. do 16. ure.

TURIZEM

TURISMO BLED

EVT Leg. 12618

Dis. 2089

de Lucia Bogataj

H. Yrigoyen 2682 L. 5 - San Justo

Tel. 4441-1264 / 1265

ZDRAVNIKI

Dr. Klavdija V. Bavec - Nevrolog -

Nevropsihiater. Konzultorij na Ca-

ballito in Tabladi. Ordinira ob

torkih in Ëetrtkih od 13. do 19. ure.

Ob sobotah od 9. do 14. ure.

Prijave na telefon: 4652-7967.

Nujno pa na 15-4409-4437.

ZOBOZDRAVNIKI

Dr. Damijana Sparhakl - Zobozd-

ravnica - Sploπna odontologija -

Belgrano 123, 6. nadstr. ”4” - Ra-

mos Mejía - Tel.: 4464-0474

ADVOKATI

Dr. Vital AπiË, Odvetnik Paraná 830,

5.nadstr. - Buenos Aires. Prijave na:

Tel./faks: 4798-5153. e-mail:

estudioasic@cpacf.org.ar

DOBOV©EK & asociados -

odvetniki. ZapuπËinske zadeve.

Somellera 5507, (1439)

Buenos Aires. Tel/Fax: 4602-7386.

E-mail: jdobovsek@hotmail.com

Dr. Marjana PozniË - Odvetnica -

Uradna prevajalka za slovenski jezik

Lavalle 1290, pis. 402 - Tel.

4382-1148 - 15-4088-5844-

mpoznic@sfanet.com.ar

VALUTNI TE»AJ
V SLOVENIJI
9. maja 2006

1 EVRO 239,6 SIT

1 US dolar 190,2 SIT

»ETRTEK, 11. maja:
Redni sestanek Zveze slovenskih mater in æena  ob 16. uri

v Slovenski hiπi. Predaval bo delegat dr. Jure Rode o
aktualni temi.

PETEK, 12. maja:
Druga redna seja Medorganizacijskega sveta,  ob 20. uri v

Hladnikovem domu v Slovenski vasi.
SOBOTA, 13. maja:
Dan duhovnosti na Srednjeπolskem teËaju.
NEDELJA, 14. maja:
Vseslovensko Romanje v Luján, ob 10 sv. maπa.
»ETRTEK, 18. maja:
MeseËni sestanek Zveze slovenskih mater in æena iz San

Martina,  v Domu ob 16. uri. Gospa Cirila Perniπek
Æuæek nam bo brala iz dnevnika pokojnega oËeta g.
Perniπka spomine na majske dni leta 1945 in naprej.

SOBOTA, 20. maja:
Redni pouk na srednjeπolskem teËaju RMB, ob 15. uri v

Slovenski hiπi.
Delavnica za starπe z naslovom ,,Quién se hace cargo de

estos chicos”. Vodita C. Arruti in D. Dimier, Universi-
dad Austral; ob 8,30 uri, v Slomπkovem domu.

NEDELJA, 21. maja:
46. obletnica v San Martinu.
SREDA, 24. maja:
Dan ærtev in molitev za mladino na praznik Marije

Pomagaj. Ob 19. uri sv. maπa v cerkvi Marije Pomagaj.
»ETRTEK, 25. maja:
Skupni mladinski πportni dan na Pristavi.
NEDELJA, 28. maja:
Æegnanje v Slovenski hiπi.
NEDELJA, 4. junija:
Osrednja Domobranska proslava v Slovenski hi πi

OBVESTILA

Æalni praznik spomina in priËevanja

DOMOBRANSKA PROSLAVA
Nedelja, 4. junija 2006, ob 16. uri v Slovenski hiπi

PoËastili bomo vse ærtve vojne in komunistiËne revolucije na Slovenskem

Slovenska
poezija

v πpanπËini
Veleposlaniπtvo RS v

Buenos Airesu vabi na
predstavitev publikacije
,,Antologija moderne
slovenske poezije” v
πpanskem jeziku in dvo-
jeziËne zbirke pesmi
,,Metulji”  slovenskega
pesnika Braneta Moze-
tiËa, ki bo prisoten na
predstavitvi v ponedel-
jek, 15. maja 2006 ob
19. uri v dvorani ,,Soli-
darnost” Kulturnega
centra za sodelovanje:
Centro Cultural de Coo-
peracion, Sala Solidari-
dad, Av. Corrientes
1543, Buenos Aires. Po
uradnem delu sledi po-
gostitev.

Na Danskem je bilo v januarju in
februarju prijavljenih sedem primerov
oπpic. Razen dveh izoliranih primerov v
letu 2005, so to prvi primeri v tej dræavi po
dveh letih in pol. Vsi prijavljeni bolniki so
iz Koebenhavna in nihËe ni bil cepljen. Iz
sosednjega Helsingborga na ©vedskem pa
so sporoËili, da je vsaj eden od πestih
bolnikov z oπpicami iz tega πvedskega
mesta epidemioloπko povezan z izbruhom
na Danskem. Vseh sedem danskih prime-
rov je bilo tudi laboratorijsko potrjenih.

Glede na doseæeno stanje pri obvlado-
vanju oπpic in rdeËk v Sloveniji, ko ni veË
prijavljenih primerov teh bolezni ali le
posamiËni, je zelo pomembno vzdræevanje
visoke precepljenosti proti oπpicam, aktiv-
no epidemioloπko spremljanje, ki zagotav-
lja odkrivanje posamiËnih primerov te bo-
lezni, in laboratorijsko potrjevanje vseh
sumljivih ali verjetnih primerov v skladu z
enotnimi definicijami za prijavo, poudarja-
jo na IVZ.

V Sloveniji je cepljenje proti oπpicam
obvezno za vse otroke. PrviË otroke cepijo,
ko so stari od 12 do 18 mesecev, drugiË pa
πe pred vstopom v πolo, so pojasnili na IVZ.

Otrokovi starπi lahko sicer cepljenje
odklonijo, vendar morajo v skladu z letos
sprejeto novelo zakona o nalezljivih bolez-
nih najprej pridobiti pisno mnenje otroko-
vega pediatra, da obstajajo tehtni razlogi za
opustitev cepljenja.

Pediatrov predlog nato ministrstvo za
zdravje poπlje komisiji za cepljenje, ki
poda svoje strokovno mnenje, ali dejansko
obstajajo razlogi za opustitev cepljenja, in
ga v roku 90 dni od prejema predloga
poπlje ministru. Na podlagi strokovnega
mnenja komisije nato minister za zdravje
izda odloËbo o opustitvi oz. neopustitvi
cepljenja.

Iz veË evropskih dræav so v zadnjih
dveh mesecih poroËali o izbruhih oπpic,
ponekod pa je πlo za prve primere te
bolezni po veË letih, je zapisano na splet-
nih straneh Inπtituta za varovanje zdravja
(IVZ). Med drugim o bolezni poroËajo iz
NemËije, Danske, Estonije, ©vedske, ©pani-
je, Velike Britanije in GrËije. V Sloveniji
sicer za sedaj ni prijavljenih primerov te
bolezni, je πe zapisano na spletnih straneh
IVZ.

Po navedbah so tako od januarja letos v
NemËiji zabeleæili æe dva veËja izbruha
oπpic. Na jugu (Stuttgart, Baden Württem-
berg) je bilo prijavljenih 58 primerov bo-
lezni, veËina pri necepljenih otrocih, starih
od enega do devet let. ©tirje bolniki so
potrebovali bolniπniËno zdravljenje, devet
primerov je bilo laboratorijsko potrjenih.
Bolniki pripadajo socialni skupini, ki zav-
raËa cepljenje proti oπpicam.

Na zahodu NemËije (Nordrhein Westfa-
len) je bilo od sredine januarja do 23.
marca prijavljenih 246 primerov oπpic, od
teh je bilo 107 laboratorijsko potrjenih, 52
bolnikov je potrebovalo bolniπniËno zdrav-
ljenje, nekateri zaradi pljuËnice in/ali vne-
tja srednjega uπesa. VeË kot 90 odstotkov
bolnikov ni bilo cepljenih proti oπpicam ali
so bili cepljeni le z enim odmerkom.
PovpreËna starost bolnikov je bila okoli 15
let, veËina pa je bila starih med 10 in 19
let. ©tevilo prijav iz tega obmoËja πe vedno
naraπËa.

V Estoniji je devet laboratorijsko
potrjenih primerov oπpic, prijavljenih med
13. in 27. marcem. Razen dveh primerov iz
leta 2005 v tej dræavi niso imeli prijavljenih
primerov oπpic æe od leta 2001. Vzorci so
bili poslani v potrditev referenËnemu labo-
ratoriju za oπpice/rdeËke Robert Koch Insti-
tut v Berlinu.

V veË evropskih dræavah izbruh o πpicV Ljubljani evropske
stojnice

Ob tednu Evrope bodo v srediπËu Ljubljane, na
Preπernovem trgu, v parku Zvezda in na ©uπtarskem mostu,
delovale evropske stojnice, na katerih bodo za obiskovalce
na voljo πtevilne publikacije, svoje znanje o EU pa bodo
lahko preverili tudi na priloænostnih kvizih.

V skupnih prostorih Informacijske pisarne Evropskega
parlamenta in Predstavniπtva Evropske komisije so ob
tednu Evrope odprli razstavo ,,Razpravljamo o prihodnos-
ti”. Na njej bodo na ogled likovna dela uËencev osnovnih
in srednjih πol, ki so sodelovali v pobudi Evropske komisije
Pomladni dan.

V Kinodvoru se bo s Ëeπko-nemπko-slovaπkim filmom
Zgodbe vsakdanje norosti (Pribehy obycejneho silenstvi)
Petra Zelenke zaËel Teden evropskih koprodukcij. Pripravi-
la sta ga Informacijska pisarna Evropskega parlamenta v
Sloveniji in Slovenska kinoteka. Slovenska kinoteka in
Kinodvor bosta sicer v okviru tedna evropskih koprodukcij
in ciklusa evropskih klasik predstavila 25 evropskih filmov.

Slovenci so dve leti po
vstopu z Evropsko unijo
razmeroma zadovoljni,
imajo pa tudi jasno razde-
lana priËakovanja glede
prihodnosti, izhaja iz v
Bruslju objavljene Euroba-
rometrove javnomnenjske
raziskave o prihodnosti Ev-
rope.

»lanstvo sicer kot ,,do-
bro stvar” oznaËuje 44
odstotkov, kot ,,slabo” 12
odstotkov, za vse ostale pa
ni ne eno ne drugo. A ob
tem 56 odstotkov Sloven-
cev meni, da gre EU v pra-

vo smer, v prihodnje pa od
Ëlanstva priËakujejo
predvsem primerljive æivl-
jenjske standarde.

To oceno je izrazilo kar
70 odstotkov ljudi, 33
odstotkov jih æeli videti
uvedbo evra v vseh Ëlani-
cah EU, 25 odstotkov jih
æeli jasno doloËene zunan-
je meje povezave, 20
odstotkov pa skupno usta-
vo. Samo 14 odstotkov bi
jih rado videlo skupno ev-
ropsko vojsko, devet
odstotkov pa skupni jezik,
kaæe raziskava.

Iz rezultatov raziskave
je moË tudi razbrati, da so
med vsemi dræavljani EU
Slovenci najveËji zagovor-
niki nadaljnje πiritve EU:
kot pozitivno jo vidi 74
odstotkov. Zelo jasno vidijo
tudi koristi uvedbe evra.

Slovenci z EU razmeroma
zadovoljni

DARUJTE V

TISKOVNI

SKLAD!

Stoletnica
ljubljanskih

Æal

Ljubljansko pokopaliπËe
Æale letos obeleæuje stoletnico
svojega obstoja.

Z junijem se bodo zvrstila
brezplaËna vodstva po zname-
nitostih Æal in druge dejavnos-
ti, osrednji dogodek pa bo od-
prtje prenovljene molilnice in
stalne razstave v njej.

Ljubljanske Æale so prostor
zadnjega poËitka od prvega
uradnega pokopa 3. maja
1906. Æe pred tem so leta
1904 iz pokopaliπËa pri
Sv.Kriπtofu, a je po 120 letih
postalo premajhno, prenesli v
grob pri Sv. Kriæu πempetrske-
ga æupnika Martina Malenπka.
Za leto prvega uradnega poko-
pa pa vendar velja leto 1906,
ko je bilo novo pokopaliπËe
blagoslovljeno.

PokopaliπËe Æale obsega
stari del pri Sv. Kriæu, PleËni-
kov del in novejπi MuπiËev del.
V stotih letih je postalo zaklad-
nica arhitekture, umetnosti,
obiËajev in navad preteklega
Ëasa.

Vsem so æe trebuhi ropotali (πe posebno meni) in
tako smo se napotili na æe diπeËi golaæ s krompirjem,
ki so ga pripravile naπe neutrudljive Ëlanice ZSMÆ.
Posedli smo se in malo zavezali duπo ob kelnarjenju
Ëlanov mladinskih organizacij.

Pred posladkom nas je predsednik prosil za tiπino
in se je javno zahvalil Andreji Dobovπek in Mirti Rant
Ayerbe, ki sta uredile vse postopke, da je Pristava
dobila svojo pravno osebnost in jima izroËil majhna
darilca v zahvalo. Po posladku pa nas je πe naπ Julio
razveselil in podaril vsem njegove tradicionalne ,,ku-
banitos”.

Po Ëlanskem kosilu (res, nismo priËakovali tolikega
odziva) je mladina organizirala turnir namiznega ten-
isa za mlade starejπe od 35. let. Zanimivo je bilo
videti, kako se nekateri πe spomnijo, kako igrati dobro
ta πport. KonËno sta zmagala pri æenskah MaruËa Zurc
»eË in pri moπkih Igor AhËin. Medtem so tudi nekateri
igrali ,,truko”.

Ura je bila æe 6 popoldne in nekateri so bili æe
precej veseli. Zato smo sklenili, da bomo kar odπli, da
ne bo kakπne nevπeËnosti.

Ob koncu bi rad dodal misli nekaterih Ëlanov, ki
so pohvalili, kako lepo je bilo. »eprav so po navadi
obËni zbori dolgoËasni in niso zanimivi, smo bili ta
dan vsi preseneËeni ob πtevilu udeleæencev, sodelav-
cev in s tem dokazali, da smo πe æivi in bomo πe
naprej toliko Ëasa, kolikor bomo mi hoteli.
Najvaænejπe je, da podpremo naπo mladino, saj oni so
naπa prihodnost in zagotovilo, da bodo πe naprej
æivele vrednote za katere se trudimo. Seveda, s
pomoËjo Boga in z razumevanjem in podporo naπih
druæin.

Tiskovni referent

40. obËni zbor
Nad. na 3. str.


